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در حال بازخواني و باز سازي برخي 
موزيك هاي قديمي هستيد. چطور 

شد سراغ آثار قديمي رفتيد؟
اميرحس�ن زاده:آنچه موجب ش��د به دنبال 
موسيقي قديمي بروم اين بود كه احساس كردم 
بيشتر آثار موسيقي قديم ما اصولاً در حد يك تم 
و ملودي اس��ت. تحقيقات زيادي كردم. من در 
س��ال94پژوهش هايي تحت عنوان 110سال 
موسيقي ايراني انجام دادم و به اين نتيجه رسيدم 
كه با توجه به شرايط جديد و علم جديد موسيقي، 
بايد موس��يقي هاي قديمي را بازسازي كنيم تا 
هم به تاريخ موسيقي خودمان هويت ببخشيم 
و هم آث��ار قديمي را با زبان روز به نس��ل جديد 
معرفي كنيم. مي توان گفت در اين خصوص واقعاً 
احساس وظيفه كردم. البته ابتدا برخي آثار را براي 
اجراي صحنه تنظيم كرديم اما بعد سراغ ضبط، 
توليد و تدوين هم رفتيم ت��ا بتوانيم به صورت 

شنيداري هم از آنها استفاده كنيم. 
محمد فلكي:عشق و علاقه به موسيقي فاخر 
و اصيل ايراني ريش��ه در فرهنگ غني ايراني ها 
دارد. همين عشق و علاقه موجب ايجاد انگيزه 
براي قدم زدن در اين مسير مي شود. البته انگيزه 
دوم و ديگري هم هست و آن شرايطي است كه 
اكنون بر موسيقي كشور حاكم است. متأسفانه 
موسيقي هاي ضعيف و بعضاً سخيف و بي هويت و 
حتي بي محتوا روزانه و به صورت مكرر از راه هاي 
مختلف به گوش و ذهن جوانان، نوجوانان و حتي 
خردسالان ما مي رسد و بدبختانه اين امر هم بدون 
هيچ نظارت و مميزي از سوي نهادهاي مرتبط 
انجام مي گيرد. اينها انگيزه اي شد تا هم در ارائه 
موسيقي فاخر و مبتني  بر محتوا قدم بردارم و هم 
از اين طريق به عنوان يك هنرجو و كوچك ترين 
عضو جامعه موسيقي به بزرگان اين عرصه اداي 
احترامي كنم. البته اين اتفاق در تمام دنيا مرسوم 

است. ما هم مستثني نيستيم. 
در خصوص حقوق معنوي مالكان اين 

آثار مشكلي نداشتيد؟
حس�ن زاده:آثاري كه ما انتخاب كرديم، از سال 
1220تا سال1330اس��ت. بر اس��اس دهه تولد 
آهنگسازها هم انتخاب كرديم. دهه 20 با علي اكبر 
ش��يدا ش��روع مي ش��ود و در اين بازه زماني 12 
آهنگساز انتخاب شده اند. در خصوص حق معنوي 
مالكان بايد بگويم كه بسياري از اين آهنگسازها الان 
در قيد حيات نيستند. از سوي ديگر اين آثار جزو 
آثار ملي محسوب مي شوند و از شأن و جايگاه بالايي 

برخوردارند كه فراتر از مالكيت فردي است. 
فلكي: البته حقوق معنوي خالقان اثر با قيد نام 
آنها رعايت شده است. ضمن اينكه هيچ كدام 
از خالقان آثار در قيد حيات نيستند. همچنين 
تنها از تم موس��يقايي آثار گذش��ته استفاده 
ش��ده و بخش هايي به صورت آهنگس��ازي و 
اركستراسيوني متفاوت به اصل كار اضافه شده 
است كه ضمن اقتباسي بودن، هويتي جديد و 

مستقل از گذشته به آثار مي دهد. 
چند نمونه ازآنها را نام مي بريد؟

»دل شيدا« كه تم آن از شيداست و بخش هايي 
هم آهنگسازي شده كه خودم انجام داده ام.»آتش 
دل« مرتضي ن��ي داود كه آن هم آهنگس��ازي 
شده است.»دل هوس سبزه و صحرا«ي عارف 
قزويني،»بگ��و كجايي« مجيد وف��ادار كه اين 
موسيقي بسيار متفاوت است، »سنگ خارا«ي 
علي تجويدي كه البته در اين فقط اركستراسيون 
تغيير كرده است اما آهنگسازي ندارد و »شهرزاد« 
رؤياي همايون خرم كه باز فقط اركستراسيون 
است. برخي از آثار هم قطعات بي كلام هستند. 

البته فعلاً توليد آثار با كلام در اولويت ماست. 
اينكه م�ردم به ج�اي موس�يقي اصلي، 
موسيقی فيك را بشنوند چه لطفي دارد؟

حسن زاده:موس��يقي چند صدايي است. ما 

يك سوژه اصلي داريم كه به عنوان خط اصلي 
داستان دنبال مي شود. به عبارتي فرض كنيد ما 
قطعه اي داريم كه از نقطه»الف« شروع مي شود 
و به نقطه»ب« مي رسد. اين تم موسيقي است 
ولي وقت��ي مي خواهيد اي��ن را پرداخت كنيد 
مي توانيد روي حس و حال موسيقي كه شامل 
جزئيات است كار كنيد. يك آهنگساز مي تواند 
روي اينها كاركند و نوعي پرداخت صدا داشته 
باشد. اين جزئيات يا فرعيات، آن موسيقي اصلي 
را كامل مي كند. وقتي اين موسيقي ها باز سازي 
مي شود ش��ما با صداي جديد مي توانيد زوايا 
و ابعاد مختلف و حتي تأثير ش��نوايي متفاوتي 
را به ش��نونده القا كنيد. اين كاري است كه ما 
انجام داديم. وقتي شعرهاي اين موسيقي هاي 
قديمي را مي خوانيم، مي بينيم احساسي دارد 
كه متفاوت از كلام اصلي است، يعني كلام اصلي 
موسيقي احساسي به آدم مي دهد كه متفاوت 
از موسيقي است. شما در بازسازي آن موسيقي 
مي توانيد اين احساسات را همگام و هماهنگ تر 
كنيد. در واقع يك تفاوت ش��نيداري جديدي 
ايجاد مي ش��ود. هدف من از اي��ن بازخواني ها 
همين اس��ت. ما يك روايت جديد از يك زاويه 
جديد از آن موسيقي قديمي به مخاطب ارائه 
مي كنيم. فرض كنيد ما يك قصه ثابت در مورد 
عشق داريم. ش��ما هزاران روايت مي توانيد از 

عشق در آن قصه داش��ته باشيد. موسيقي هم 
همين طور است. مي توانيد تم را به روايت هاي 
مختلف ارائه كنيد. در واقع اين كار ما يك روايت 
جديد از آثار گذشته بر اساس انديشه من است. 
فلكي: اصطلاح بدل و فيك ب��ه كاري خارج از 
هنر و خلاقيت گفته مي ش��ود كه قرار است با 
كپي مطلق و سطح كيفي پايين تر خود را مثل 
اصل يا به جاي اصل نشان دهد اما بازخواني ما 
صرفاً با الهام و برداشتي اقتباسي از آثار گذشته 
صورت گرفته است و با بخش هايي كه قبلاً گفته 
شد به صورت آهنگسازي و اركستراسيون كاملًا 
هويتي جديد و مستقل از گذشته دارد كه كار را 
به اثري خلاقه و هن��ري تبديل مي كند و حتماً 
لطف خودش را دارد كه براي مخاطبان جدي و 
حرفه اي موسيقي قابل درك خواهد بود. بازخواني 
آثار قدما با انگيزه هاي مختلفي انجام مي شود. اين 
كار مي تواند به منظور پرداختن به نوستالژي ها 
يا معرفي آثار گذشتگان به نسل جديد صورت 
پذيرد و زماني كه اين كار به نحو احس��ن انجام 
شود مي تواند به نفع شنيده شدن موسيقي هاي 
قديم توسط نسل نو تمام شود. البته در كاري كه 
پيش رو است جناب آقاي حسن زاده با استفاده از 
ذوق و قريحه شخصي و استفاده از سازبندي هاي 
جديد و تنظيم به روز س��عي كرده است به رغم 
وفاداري كامل به اصل آثار، آنها را به روز كند و رنگ 
جديدي به اين آثار بدهد كه براي شنونده امروزي 
قابل پذيرش خواهد بود. اميدوارم بنده هم در ارائه 
خوانش اين آثار توفيق داشته باشم. البته به طور 
كلي انسان ذاتاً به نوستالژي علاقه دارد. خصوصاً 
در زمينه موسيقي، اكنون مخاطبان ما معمولاً 

موسيقي هاي قديمي را دوست دارند. 
چقدر در اين زمينه كار پژوهش�ي 

انجام گرفته است؟
حسن زاده:تحقيق كردم تا كساني را انتخاب 
كنم ك��ه در دوره خودش��ان از تأثيرگذارترين 
افراد باشند. هر كدام از افرادي كه انتخاب شدند 
اينگونه هستند. مثل علي اكبر شيدا كه در دوره 

خود اولين تصنيف ساز تاريخ ماست. او آثاري در 
زمينه تاريخ ترانه و تصني��ف دارد و به اصطلاح 
در موسيقي مؤلف اس��ت. نگاه خاصي به ترانه و 
تصنيف داشته است. به همين ترتيب در دوره هاي 
مختلف افرادي با اين اوصاف حضور دارند كه ما 
با تحقيق و پژوهش به آنها رسيديم. اينها افراد 
شاخص در موسيقي در زمان خود هستند و سعي 

كرديم انتخابمان هوشمندانه باشد. 
فلكي:حتماً پژوهش انجام شده است. اسم اين 
پژوهش110 س��ال موس��يقي ايراني است كه از 
س��ال 1220 تا 1330 هجري شمسي را شامل 
مي ش��ود كه 12 نغمه ساز و آهنگس��از براساس 
سال تولدشان در اين بازه زماني انتخاب شده اند 
كه از علي اكبر شيدا )1284- 1222ه. ش( اولين 
تصنيف ساز تاريخي ش��روع مي شود و به ترتيب 
ش��امل دروي��ش خ��ان )130۵-12۵1ه. ش(، 
ع��ارف قزوين��ي )1312-12۵9ه. ش(، مرتضي 
ني داوود )13۶9-12۷9ه. ش(، ابوالحس��ن صبا 
)133۶-1281ه. ش(، روح الله خالقي )1344-

128۵ه.ش(،  مجيد وفادار )13۵۷-1291ه. ش(،  
علي تجوي��دي )1384-1298ه. ش(، حس��ين 
دهل��وي )130۶ه.ش(، همايون خ��رم )1391-

1309ه. ش(، فرامرز پايور )1388- 1311ه.ش( 
و پرويز مش��كاتيان )1388- 1334ه.ش( را در 
برمي گي��رد كه هر ك��دام يك��ي تأثيرگذارترين 

شخصيت هايي دوران خود بوده اند. 
در اين زمينه مركز يا نهادي هم از شما 

حمايت يا پشتيباني كرده است؟
حس�ن زاده: خير، اين كار كام��لًا در بخش 
خصوصي انجام گرفته است. فعلًا هيچ حمايتي 
از آن نشده است. البته مذاكراتي با بنياد رودكي 
براي اركستر ملي داش��تيم كه اين كار را اجرا 
كنيم ولي هنوز جواب دقيق��ي به ما ندادند. تا 
الان كاملًا خصوصي بوده و كسي يك ريال هم 

به ماكمك نكرده است. 
فلكي: كار در واقع كاملًا جنبه خصوصي دارد و 
تمام آن با تلاش و هزينه شخصي در حال انجام 

اس��ت. ما به صورت خصوصي دست به اين كار 
زديم اما فكر مي كنم مسئولان و مردم علاقه مند 
به موسيقي بايد حمايت كنند تا موسيقي ملي 
زنده و پويا باشد. با توجه به شرايط سخت توليد 
كه با آن مواجه هس��تيم انتظ��ار داريم حداقل 
شرايط براي اشاعه و پخش آثار از طرف نهادهاي 
متولي صورت گيرد كه فعلاً اقدامي صورت نگرفته 
است. قطعاً موسيقي جدي و هنري خيلي كندتر 
و سخت تر از موسيقي صنعتي و تجاري حركت 
مي كند. براي همين اگر حمايت لازم پشت آن 
نباشد، فرسايشي و نااميدكننده پيش مي رود. 
از اين رو همت و حمايت نهاده��اي متولي را به 
صورت جدي مي طلبد تا كمي از دردهاي كار و 

سختي هاي آن كم شود. 
فكر مي كنيد كار شما با واكنش منفي 
مخاطب مواجه شود يا برعكس از آن 

استقبال كنند؟
حس�ن زاده:واقعيت اين است كه من تاكنون 
دنبال واكنش ها و استقبال يا عدم استقبال از آن 
نبودم. چون خيلي نگاه تجاري به آن نداشتم. من 
به عنوان يك ايراني علاقه مند به موسيقي وقتي به 
تاريخ موسيقي كشورم نگاه كردم، احساس كردم 
كه آثار قديمي ما مي توانست با تكنيك و شرايط 
بهتري پرداخت ش��ود و نش��ده است. احساس 
مي كنم ديني به گردن من بوده و هست. خيلي 
دنبال نتيجه تجاري و صنعتي كه درموس��يقي 
وجود دارد نبودم اما دوست دارم مسئولان و اهالي 
فرهنگ به اين پروژه نگاه مثبت داشته باشند و 
حمايت كنند. اينكه واكنش ها منفي يا مثبت 
خواهد بود را بايد بعد از ارائه كارها ديد اما حقيقت 

اين است كه انتظار واكنش منفي ندارم. 
فلكي: در صورتي كه كار باكيفيت ارائه شود و 
به اصل اثر لطمه وارد نشود مطمئن هستم كه با 
استقبال مواجه مي شود. چون همانطور كه قبلًا 
اشاره كردم مردم به نوستالژي علاقه دارند اما 
طبيعي است كه اين كار منتقداني هم داشته 
باشد. ما تمام تلاشمان را كرديم تا شنوندگان 
حرفه اي و جدي و حتي كارشناسان موسيقي 
نگاهي مثبت به اين كار داش��ته باشند اگرچه 
اصولاً كاره��اي اينچنين��ي مخاطبان خاص 
خودش را دارد، پس خيلي هم به ذائقه مخاطب 

عمومي توجه نداشتيم. 
از سختي هاي اين كار بگوييد.

فلكي: در زمينه ساخت آهنگ و تنظيم كار، واقعاً 
جناب حس��ن زاده كار عظيمي را انجام داده اند. با 
ايجاد تنظيم هاي جديد، سازبندي هاي متفاوت 
و متنوع، كار دش��واري را به س��رانجام رساندند. 
جمع كردن تعداد زيادي جوان مس��تعد دركنار 
هم كار مشكلي است كه انجام شد. از سوي ديگر 
اس��اتيد بزرگ آواز در زمان هاي مختلف برخي از 
اين آثار را بازخواني كرده اند، لذا در زمينه  خوانش 
كنوني انتظارات و توقعات زيادي پيش رو است كه 
اميدوارم از عهده آنها سربلند بيرون بيايم. من ساكن 
شهر قائن در استان خراسان جنوبي هستم. براي 
ضبط اين آثار متحمل طي مسافت بسيار طولاني 
و سختي هاي مرتبط با اين سفر هستم. در صورتي 
كه شرايط لازم ايجاد شود اين كار  همراه اركستر 
وارنگ در شهرستان قائن و ساير شهرستان هاي 

استان خراسان جنوبي اجرا خواهد شد. 
البته توليد آث��ار فاخر نيازمن��د وقت و هزينه 
زيادي است. از روزي كه ايده كار شكل مي گيرد 
تا نوشتن و سپس اجرا كه شامل ضبط اثر كه 
خودش ساعت ها وقت مي گيرد و نيروي انساني 
متخصص مثل نوازنده و صدابردار سختي هاي 
خاص خ��ودش را دارد. به اينها بايد مس��ائل 
سخت افزاري مثل تهيه استوديوي مناسب و 
اگر اجراي صحنه و كنسرت داشته باشيد تأمين 
مكان و زمان تمرين، تهيه سالن مناسب و انجام 

هماهنگي هاي اداري را اضافه كرد. 

   محمدصادق عابديني
حتي اگر توجيه ابراهيم داروغ��ه زاده درباره به 
صرفه نبودن پولش��ويي در س��ينما را بپذيريم، 
پولش��ويي در س��ينما ب��ه عنوان ي��ك كالاي 

استراتژيك كم هم كه باشد زياد است. 
س��ينما در ميان هنرهاي هفتگان��ه، عام ترين و 
گسترده ترين هنر در كشورمان به شمار مي رود. 
هنري كه علاوه بر سرگرم كنندگي، باعث انتقال 
مفاهيم فرهنگي و سياس��ي مي ش��ود و فراتر از 
يك هنر به عنوان ابزاري استراتژيك براي جوامع 
به ش��مار مي رود.  با وجود چنين جايگاه مهمي 
سينماي ايران چند وقتي اس��ت كه دچار بحث 

چالشي وجود پول هاي كثيف شده است. 
معاون نظارت و ارزش��يابي س��ازمان سينمايي 
معتقد است بحث پول كثيف در سينماي ايران 
يك مسئله انحرافي است. ابراهيم داروغه زاده كه 
در تلويزيون حضور داشت، به مسئله پولشويي در 
س��ينما پرداخت و به طور تلويحي آن را رد كرد. 
داروغه زاده در زمان برگزاري جشنواره فيلم فجر 
نيز موضع مشابهي در باره وجود پول هاي كثيف 

در سينما ابراز داشته بود. 
معاون سينمايي در برنامه »اختياريه« تلويزيون 
با بيان آنكه مسئله پول كثيف در سينماي ايران 
يك مسئله انحرافي اس��ت، مي گويد: »اگر واقعاً 
پول هاي زيادِ كثيفي در س��ينماي ايران وجود 
دارد و دستگاه هاي نظارتي و قضايي ما رسيدگي 
نكردند و نمي كنند، خيلي بد است. اين يك مسئله 
انحرافي است. كل س��رمايه در گردش سينماي 
ايران حدود 200 ميليارد تومان در س��ال است. 
وقتي كس��ي 11 هزار ميليارد توم��ان اختلاس 
كرده اس��ت، چطور اين ميزان را ب��ا 10 ميليارد 
تومان مي تواند پولشويي كند؟ پولشويي يعني ما 
10 هزار ميليارد پول داريم ببريم جايي چرخشي 

انجام دهيم و برگردانيم.« 
وي در ادامه اظهار مي كند: »اصلًا بحث پولش��ويي 
با پول كثيف دو بحث كاملًا متفاوت اس��ت. فردي 
11هزار ميليارد متهم به اختلاس است، بانك سرمايه 
و وزارت آموزش و پرورش متهم اصلي هس��تند اما 
جالب است كه تمام رسانه ها آن 11 هزار ميليارد و 
بانك سرمايه و وزارت آموزش و پرورش و … را ول 
كرده اند، چسبيده اند به يك پروژه نمايش خانگي كه 
كل اين پروژه 10 ميليارد تومان سرمايه گذاري داشته 
و اتفاقاً بازگشت سرمايه نيز داشته است و همين را 
دستاويز كرده اند و به سينما توهين مي كنند كه چرا 
پول گرفتيد و فيلم خوب ب��ازي كرديد؟! هنرمند 

سينما بايد پول بگيرد و فيلم بازي كند.«
صحبت هاي داروغه زاده درباره پولش��ويي اما با 
سخنان دادستان تهران درباره پول هاي كثيف 

در سينما متناقض است. 
حدود يك م��اه پيش ب��ود كه عب��اس جعفري 
دولت آبادي، دادس��تان ته��ران در ي��ك برنامه 
راديويي، به موضوع پولشويي در سينما پرداخت 
و در پاسخ به س��ؤالي درباره پول هاي مشكوكي 
كه به سينما وارد مي ش��ود و يك نمونه آن آقاي 
امامي بود كه با او برخورد قانوني ش��د و اينكه آيا 

دادس��تاني در رابطه با پول هايي كه وارد سينما 
مي ش��ود ورود مي كند؟ مي گوي��د: »مهم ترين 
مصداق آن در اين زمينه وام كلاني بود كه گرفته 
و خرج شد و سريال خانگي معروفي بود كه توليد 
شد و منحصر به اين مورد نيست و ما در گذشته 
در پرونده هاي ديگري اي��ن موضوع را مي بينيم. 
اصل اينكه در مسائل فيلمسازي و سينما افرادي 
مي آيند و تهيه كننده وجوهي را خرج مي كند، تأييد 
مي كنيم و مصداقش همين پرونده اي اس��ت كه 
اسم برديد البته از دستگاه هاي ذي ربط گزارشاتي 
خواس��تيم كه بيش��تر موضوع را واكاوي كنند.« 
جعفري دولت آبادي تأكيد مي كند: »اينكه عده اي 
در حوزه سينما پولشويي مي كنند را تأييد مي كنيم؛ 
كما اينكه چندين پرونده در دادسرا مفتوح است 
و مهم ترين آن همان بود كه اس��م برديد و منجر 
به كيفرخواست شده اس��ت، اما منتظر گزارشات 

تكميلي براي پرونده هاي ديگر هستيم.«
حال چرا در زماني كه يك مقام عالي قضايي بر 
وجود پول هاي كثيف در سينما صحه مي گذارد، 
معاون سازمان سينمايي تلاش دارد تا آن را يك 

بحث انحرافي بنامد؟
رضا درستكار منتقد س��ينما درباره وجود پول 
كثيف در سينما تأكيد مي كند: »پول ها از مراجع 
كثيف آمده و سينماي ما را تحت تأثير خود قرار 

داده است.«
درستكار مي گويد: »فساد در سينما از قبل وجود 
داشته است و اين پديده ربطي به صنعتي شدن 
س��ينما ندارد.« پول هاي كثيف در سينما باعث 
تداخل در مناس��بات سينمايي ش��ده و ساختار 

سينما را به هم ريخته است. 
محمد ديندار منتقد با سابقه سينما نيز درباره نقش 
مخرب پول كثيف در س��ينما مي نويسد: »عمق 
فاجعه پولشويي در سينما يعني اينكه هنرمند و 
عرصه رسانه را به اين واس��طه از پرداختن و نقد و 
اعتراض به فس��اد و رانت و اختلاس بازداشتن و با 
آلوده كردن هنرمند و سينما به پول هاي كثيف، 
قفل سكوت بر لبان هنرمند زدن؛ يعني اينكه جناب 
تهيه كننده، جناب نويسنده و كارگردان، خانم  و 
آقاي بازيگر در قبال اين پولي كه مي گيري، با هنر 
خود نه تنها پا روي دم اختلاس��گران و رانتخواران 
مگذار، بلكه فيلمي بساز و بازي كن كه حواس مردم 
را از اين مسائل پرت كني. پول كثيف در سينما يعني 
رسالت هنر و دغدغه هنرمند نسبت به خواسته هاي 
مردم و مطالبه عدالت اجتماعي و مقابله با مفسدان 
اقتصادي تعطيل، يعني حق السكوت و اين يعني 
تنزل س��ينما و رونق فيلم هايي مبتذل كه در پي 
خواب كردن  تماشاگر باش��ند و كاري به بيداري 
مخاطبان و نهيب ب��ه رانتخ��واران و آقازاده هاي 
عافيت طلب و ژن هاي خاص نداش��ته باش��ند.«  
به رغم اينكه بارها اهالي س��ينما از تأثيرات سوء 
پول هاي كثيف در سينما سخن گفته اند، تعجب آور 
است كه در سازمان سينمايي مقامي مانند ابراهيم 
داروغه زاده، حاضر نيس��ت به اين مسئله بپردازد.  
گفته مي شود داروغه زاده يكي از گزينه هاي محتمل 

تغييرات در سازمان سينمايي است. 

حسن زاده:آثاري كه ما انتخاب 
كرديم،  از سال 1220تا سال1330 
اس�ت.  ب�ر اس�اس ده�ه تولد 
آهنگسازها هم انتخاب كرديم. 
دهه 20 با علي اكبر شيدا شروع 
مي ش�ود و در اين بازه زماني 12 

آهنگساز انتخاب شده اند

موسيقي فاخر را جايگزين موسيقي سخيف كنيم
گفت وگوي »جوان« با آهنگساز و خواننده اي كه در حال بازسازي آهنگ هاي قديمي ايراني هستند

معاون سازمان سينمايي، پول كثيف در سينما را كتمان كرد

 پولشويي در سينما  
كمش هم زياد است

   سارا نيكويي   
 بسياري از موسيقي هاي قديمي ايراني براي مردم ايران و علاقه مندان به هنر موسيقي جنبه تاريخي دارد و به نوعي مي توان آنها را ميراث فرهنگي 
به حساب آورد. اينگونه آثار به نوعي آثار ملي محسوب مي شوند و ماندگار هستند. اكنون گروهي پس از يك كار پژوهشي تعدادي از آثار دو قرن 
اخير موسيقی را شناسايي كردند و در حال پرداخت و بازسازي آنها هستند. آنها مي گويند اكنون متأسفانه موسيقي هاي ضعيف و بعضاً سخيف و 
بي هويت و حتي بي محتوا روزانه و به صورت مكرر از راه هاي مختلف به گوش و ذهن جوانان، نوجوانان و حتي خردسالان ما مي رسد و بدبختانه اين امر 
هم بدون هيچ نظارت و مميزي از سوي نهادهاي مرتبط انجام مي گيرد. اينها انگيزه اي شد تا ما در ارائه موسيقي فاخر و مبتني  بر محتوا قدم برداريم. 
با »اميرحسن زاده« موزيسين و تنظيم كننده و »محمد فلكي« خواننده اين آثار درباره انگيزه، اهداف و جزئيات اين پروژه گفت وگو كرده ايم.


